

# សន្តិភាព យួននិយម



## សន្តិភាព យួននិយម

នៅស្រុកខ្មែរសព្វថ្ងៃ វា គ្មាន សង្គ្រាម មែនពិត វា មាន ការរីក  
 ចំរើន ក្នុង វិស័យ ហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធ អប្បបរមា សំរាប់ ការរស់  
 នៅ នៃ ប្រជាជន បើ យកទៅ ប្រៀបធៀបនឹង ប្រទេសមហា  
 ក្រ ដទៃទៀត, សម័យ នៃ របបខ្មែរក្រហម និង ការកាន់កាប់  
 យោធាវៀតណាម។ ស្ថានភាព នេះឯង ដែល លោក ហ៊ុន សែន  
 តែងតែ លើកយកមកធ្វើ ជា មោទនភាព ហើយ អោយឈ្មោះវា  
 ថា សន្តិភាព ចាប់រាប់ ពី ថ្ងៃទី ៧ មករា ឆ្នាំ ១៩៧៩ ជា ចំណុច  
 នៃ សុយាត្រា<sup>១</sup> របស់ កងទ័ពយួន វាយចូល កម្ពុជា មករំដោះ  
 ប្រជាជនខ្មែរ ពី របបជនឃាត ហៅថា កម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យ។  
 សន្តិភាព នេះឯង ដែល គាត់ ត្រូវ ការពារវា ជា ដាច់ខាត  
 ទោះបី ត្រូវប្រើ មធ្យោបាយ សង្គ្រាម សំរាប់ បង្ក្រាប លទ្ធិប្រជាធិ  
 បតេយ្យ ក្តី។ ការរលំ នៃ របប សូរៀត ដែល ជា អ្នកផ្តល់ ចម  
 ជំនួយ<sup>២</sup> គ្រប់វិស័យ ដល់វៀតណាម តម្រូវ អោយ អ្នកដឹកនាំយួន  
 រកមធ្យោបាយថ្មី ដើម្បី ប្រមុម (កាត់តម្រូវ) មហិច្ឆិតាយួន លើ  
 កម្ពុជា នឹង ស្ថានការណ៍ថ្មី ដែលនាំ បង្កើតបាន នូវ កិច្ចព្រម  
 ព្រៀង សន្តិភាព នៅ ស្រុកខ្មែរ នៅ ឆ្នាំ ១៩៩១ នៅក្រោមការ  
 ឧបត្ថម្ភ នៃ អង្គការសហប្រជាជាតិ។ គេដឹកថា តាំងពី កិច្ច

<sup>១</sup> សុយាត្រា ; départ heureux។

<sup>២</sup> អ្នកផ្តល់ ចមជំនួយ; fournisseur principal d'aide។



### សន្តិភាព យួននិយម

និស្ត គេ បញ្ចូល ឧត្តមមន្ត្រីយួន ក្លែង ជា ខ្មែរ នៅក្នុង គ្រប់ក្រសួង និង ទាហានយួន ទៅក្នុង កងឯកភាពខ្មែរ នៅក្រោម ការត្រួតត្រាផ្ទាល់ របស់គេ។ ជា ពិសេស គឺ ការ ទទួលស្គាល់ អាណិកជនយួន, ដោយសារខ្លះ នូវ ការត្រួត ពិនិត្យ, ពិសំណាក់ អង្គការសហប្រជាជាតិ ជា សញ្ញាតិ កម្ពុ ជា<sup>៣</sup> ដែល អាជ្ញាធរយួន នៅស្រុកខ្មែរ គេ អនុញ្ញាត អោយ ចូលមក រស់នៅក្នុង ស្រុកខ្មែរ តាមសេរី។

សួរថា តើ សន្តិភាព ទី១ ទី២ និង ទី៣ នៅ ស្រុកខ្មែរ ជា សន្តិ ភាព ជាចេតនា<sup>៤</sup> របស់យួនកុម្មុយនិស្ត ដែល មហាអំណាច ឬ សហគមន៍អន្តរជាតិ ឬ អង្គការសហប្រជាជាតិ ប្រញាប់ ប្រញាល ទទួលស្គាល់ ឬ យក មក អនុវត្ត តាម ការចង់បាន របស់យួន ? តើ នៅត្រង់ចំណុច នេះឬ ដែល លោក ហ៊ុន សែន លើកវា យកមក គំរាម ដល់ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ថា បើ គណបក្ស របស់គាត់ ចាញ់ឆ្នោត នឹងមាន សង្គ្រាម ? សន្តិ ភាព ដែល លោក ហ៊ុន សែន ការពារនោះ តើ សំរាប់អ្នកណា? ដើម្បី ធ្វើអភិវឌ្ឍន៍ សំរាប់ ខ្មែរ រាប់សែន នាក់ ចាកចេញ ពី ស្រុក ទៅស្វែងរក ការងារធ្វើ នៅ បរទេស ដើម្បី ចិញ្ចឹម គ្រួសារ, កម្មករ រោងចក្រ ទទួលប្រាក់ឈ្នួល សោកៅ<sup>៥</sup> នាំគ្នា រស់រស់ (survivre) គ្មាន ទស្សនវិស័យ ដល់ អនាគត, កសិករ

<sup>៣</sup> សញ្ញាតិកម្ពុជា: ពាក្យដែលអាជ្ញាធរយួន គេប្រើនៅក្នុងសម័យ ដែល កងទ័ពយួន កាន់កាប់ ស្រុកខ្មែរ (១៩៧៩-១៩៨៩)។

<sup>៤</sup> សន្តិភាព ជាចេតនា; paix voulue។

<sup>៥</sup> ប្រាក់ឈ្នួល សោកៅ; salaire indécent។



